
Tata 2024. 12. 29. Templom 

Lekció: Zsid 11,1-16; Textus: Zsid 12,1-3. Kedves Testvéreim! 

Képzeljük el, hogy megtalálják Shakespeare egy „elveszettnek hitt” 

művét. S bár a színdarab eredetileg öt felvonásból állt, csak egy kicsivel több, 

mint négy felvonást találnak meg: az első négyet és az ötödik felvonás első 

jelenetét. A többi hiányzik, befejezetlen. A színdarabot Shakespeare-t játszó 

színészek kapják meg azzal a feladattal, hogy fejezzék be az 5. felvonást saját 

elképzelésük szerint. Ők neki látnak a feladatnak: elmélyülnek Shakespeare 

világában és nyelvezetében, alaposan áttanulmányozzák a megtalált, töredékes 

kéziratot. Aztán rögtönöznek: újra alkotják az 5. felvonás meg nem talált részeit 

saját műértelmezésükre építve. Engedik, hogy a Shakespeare-i történet 

cselekményének íve és a darab fő témája alakítsa színészi játékukat. Ily módon 

juttatják el a darabot ahhoz a végkifejlethez, amit a mű egészében sugallt a 

szerző. Michael Goheen szerint a Szentíráson keresztül Isten nagy tervét is így 

kell látnunk. A nagy mű egésze szinte kész. Az első négy fejezet adott – 

Teremtés, az ember lázadása, Isten elkezdi a helyreállítást Izraelen keresztül a 

világban (ószövetség) majd Jézus Krisztusban megszabadítja az egész világot. 

Az utolsó fejezet, a végkifejlet is kész a Jelenések könyvében, bármennyire is 

nehezen érthető, Isten helyreállító tervét látjuk beteljesedni. Az ötödik rész 

azonban még „félkész”. Az egyház a Szentlélek ajándékával elkezdi 

munkásságát, de a végkifejletig nekünk, ma élő Krisztus követőknek is van 

szerepünk az előzmények ismeretében.  

A Zsidókhoz írt levél egy nagy prédikáció, buzdítás, mely, mivel nem kötődik 

sem személyhez, sem gyülekezethez, ezért időtállón értelmezhető. A küzdő 

egyház tagjait szólítja meg, akik hordozzák Krisztus szabadítását, az Isten 

szeretetét, új identitásukat: Isten gyermekei már. Isten gyermeki létünk nem egy 

statikus, unalmas, langymeleg állapot, hanem újabb és újabb próbatételekkel, 

sokszor kísértésekkel jár – ez küzdelem belül és kívül. Mindkettőről fontos 

beszélni, hogy ne legyünk képmutatók vagy álszentek.  

Próbatételek vannak, hiszen Isten formál bennünket, hogy minél inkább 

megbízzunk az Ő szeretetében és ígéreteinek beteljesülésében. Gyakran értjük 

félre a próbatételt. Úgy gondolunk rá, mint egy vizsgára vagy dolgozatra, ahol 

minden csak rajtunk múlik, Isten pedig a szigorú vizsgabiztos. Isten szeretete 

felénk nem ilyen, amikor a hitünket próbára teszi, hanem inkább ilyen: Mennyire 

merjük elhinni, hogy Ő cselekszik és munkálkodik? Mennyire hagyatkozunk 

még mindig a saját erőnkre inkább? Ábrahám, Dávid, Noé és a többiek itt a 11. 

fejezetben Isten által látták a láthatatlant és ráléptek a bizonytalanra.  

A kísértéseket pedig szintén megtapasztaljuk. Hiszen Isten jóságát és a szeretetét 

elfogadva már örök életünk van Krisztus által, ezt pedig a Sátán nem akarja, sőt! 

Ahol lehet, megpróbál bennünket megfogni – elsősorban a bűneink miatti 

szégyenünkben és a titkaink melengetésében, Isten elé oda nem tárásában. Így 

volt ez Dávidnál, Ábrahámnál és Noénál is. Mert bár hithősök voltak, mégis 

megkísértett emberek is, akik kudarcot vallottak, amikor Isten jósága és 

ígéreteinek a beteljesedése helyett saját magukra támaszkodtak. Mégis itt 

vannak. Miért? Mert megtapasztalták, hogy Isten megbocsátása mindig nagyobb 

az elkövetett bűnöknél.  

Isten tehát sem a kísértésekben, sem pedig a megpróbáltatásokban nem hagy 

magunkra, hanem velünk van. Nem csak felvette a mi testünket, hogy az 

állhatatosságban példa legyen – melyet karácsonykor ünnepeltünk – de kísértést 

is szenvedett mind abban, amiben mi magunk is. Hátráltatásban, 

felkérdezésekben, Isten igazságához és jóságához való ragaszkodásában, 

szenvedésben egyaránt. Ő pedig mindezt látta előre és ennek tudatába vette fel 

a megszabadításunk szolgálatát, megalázva önmagát és áldozatot hozott értünk. 

Erről szól ez a csodálatos ének is: Mert hány király mondott le trónjáról már? 

Hány az az úr, aki koldussá vált? Hány nagyság lett már összetört emberré? És 

hány isten öntötte rám szép szívét? Táncra hány perdült egy rongy emberért? 

Hány apa tépte szét értem gyermekét? Egy már megtette, nézd!  

Nézzük fel Jézusra mind a próbatételekben, mind pedig a kísértések idején, hogy 

ne csüggedjünk, és ne fáradjunk el Isten tervének folytatásában. HA így teszünk, 

ma is lesznek ilyen hithősök az isteni műben. Így év vége felé haladva 

gondoltam át, hány ilyen személy jut eszembe ebből az évből gyülekezeti 

életünkből. Istennek legyen hála, sok. Eszembe jut egy ifis a táborozó, aki a 

kiscsoportban el merte mondani a társainak, hogy hosszú ideig küzdött önmaga 

elfogadásával, ennek a szenvedésnek pedig látható jelei is voltak már. De 

megtapasztalta, hogy Jézus nem hagyta magára ebben sem, megszabadította, 

bizonyságtételével pedig a szégyenét is kivette a Sátán kezéből az Úr, hogy azon 

keresztül se irányíthassa többé, hiszen már másoknak is tud róla beszélni. 

Hihetetlen volt látni, mennyi erőt adott ezzel a bátor bizonyságtétellel másoknak, 

akik talán ugyanezzel küzdöttek és nem tudták, van-e kiút, és ha igen, mit 

kezdjenek ezzel azután. Felnézett Jézusra és hithőssé vált. Eszembe jut az a 

cigány család, akiket páran felkaroltak a gyülekezetben, hogy ne tegyék őket 

utcára, vagy a gyerekeket elválasztva a szülőktől nevelőotthonba kerüljenek, 

ehelyett a tragikus végkifejlet helyett, lakást, munkahelyet és napi segítséget, 

támogatást nyújtottak. Ha ők nem néznek Jézusra, csak a lehetőségeikre, 

gyülekezeti alkalmasságunkra, akkor most egy családnak biztosan szomorúbb 



karácsonya lett volna. Felnéztek Jézusra és hithőssé váltak. De ahogy a 

Zsidókhoz írt levélnek a szerzője, én is kifogynék a szóból és megfázással 

sújtanálak benneteket, ha részletesen beszélnék csak az idén megélt csodákról a 

REND szervezéséről, a Házicsoportokban megéltekről, a gyászolók melletti 

szolgálatról, a diakóniai, intézményi áldásokról, gyermek és ifjúsági szolgálat 

örömeiről, építkezésekhez kapcsolódó adakozásról.  

Kedves Testvérem! Nem tudom, hogy milyen csüggedéssel jöttél ma ide a 

templomba, ahol fogyni látszik a hited és nem látod hogyan tovább – házasság, 

család, munkahely, tanulmányi, egészségi, egzisztenciális csüggedések. 

Nyugodtan tedd fel a kérdést: látod-e Isten örökkévaló tervében a Te elcsüggedt 

ügyedet? Ha nem, akkor lehet, hogy ez a dolog csak erre a világra korlátozódik 

és körülveszi a múlandóság, inkább Rólad szól, sem mint Isten tervéről? Az Úr 

pedig azért zár be folyamatosan utakat előtted, mert valamitől meg akar óvni, 

ami az életedbe, az örök életedbe kerülhet? Ha azonban látod Isten tervét, az Ő 

országának az építését elcsüggedt ügyedben, akkor ne szégyelld a kételyeidet, 

hanem tárd oda Jézus elé, tekints rá és kérj hozzá erőt. A kifejezés, amit a szerző 

használ ugyanaz, amit Jézus a 4000 ember megvendégelésénél mondott a 

tanítványainak, amikor azt parancsolta, hogy adjanak enni a sokaságnak, nehogy 

kidőljenek a hosszú úton. Jézus nem akarja, hogy elcsüggedj és kidőlj ügyedben, 

mely Isten ügye is. Nem akarja, hogy a szereteted meddő legyen mások felé, a 

reménységed csupán a láthatóig terjedjen. Már döntött arról, hogy fontos vagy 

számára, ezen nem tudsz változtatni, nem tudod kiérdemelni és eljátszani sem, 

Ő tudja egyedül táplálni hitedet, hogy lásd a láthatatlan. Reméld, azt, ami földi 

ésszel fel nem fogható. Szeresd azt, akit a magad erejéből nem tudnál szeretni.  

Kedves Testvérem! Isten téged is szereplőnek választott ki arra, hogy művet 

tovább folytasd, és a befejezéshez igazíts mindent, amit, és akit Rád bízott. A 

kérdés csupán ennyi: Elhiszed, hogy az értünk megszületett, meghalt és 

feltámadt Jézus Krisztussal mindez lehetséges? Isten Szentlelke munkálja ki a 

válaszodat! Ámen!  

 

 

 

 

 

 

 

 

 


